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88523060سرویس ورزشي

تناقض هاي گفتاري و رفتاري در مقابله با رشد روزافزون رقم قراردادها

ادعا و ديگر هيچ!

زياده خواهي ه�ا و بالارفتن رقم 

دنيا حيدري
     گزارش

قرارداده�ا در فص�ل م�كاره 
نقل وانتق�الات داس�تان تازه اي 
نيست و هرساله شاهد آن هس�تيم، اما آنچه هر سال باعث 
تعجب همگان مي شود، رشد عجيب و غريب اين اعداد و ارقام 
است؛ رقم هاي درش�ت و فضايي كه بسياري از مردم جامعه 
حتي تصور نوش�تن آن روی كاغذ را هم ندارند، چه رسد به 
آرزوكردن يا به جيب زدنش! رقم هاي هنگفتي كه متأسفانه 
درخواس�ت آن در فوتبال به امري عادي تبديل شده است!

هنوز فراموش نكرده ايم زماني را كه فدراسيون به بهانه كنترل 
اوضاع، بر عقد قرارداده��اي چندصدميلي��ون توماني و صدور 
مجوز پرداخ��ت رقم هاي ب��الاي 400-300ميلي��ون توماني 
به فوتباليس��ت هاي ملي پوش و غيرملي پوش مه��ر تأييد زد و 
پرداختي هاي نجومي به فوتباليس��ت ها را عادي س��ازي كرد. 
همانطور كه همين چند س��ال پيش رويانيان پاي ميليارد را به 
رقم قرارداد بازيكنان باز كرد؛ مديرعاملي كه به ش��كلي عجيب 
از راهنمايي ورانندگي به فوتبال آم��د و هزينه هاي هنگفتي بر 
دوش فوتب��ال ايران گذاش��ت و دادن اتومبيل ه��اي خارجي و 
گران قيمت به بازيكنان را باب ك��رد، اما در بدبينانه ترين حالت 

ممكن هم تصور نمي ش��د كار اين بدعت ها به جايي برس��د كه 
شاهد درخواست رقم هاي ناباورانه اي چون 40، 60 و 80ميليارد 
از سوي فوتباليست ها باشيم، هر چند درخواست هاي نامتعارف 
تنها از س��وي بازيكنان مطرح نمي شود و مربيان هم چندسالي 

است به اين جرگه پيوسته اند!
چندسال پيش آقايان با ادعاي كنترل رقم ها پا پيش گذاشتند 
و به همين بهانه بحث غيركارشناسانه ملي پوش بودن يا نبودن 
بازيكنان را پيش كش��يدند اما همين طرح خود باعث بالارفتن 
ناگهاني رقم قراردادها ش��د و خواسته فوتبالي جماعت را چنان 
ارتقا داد كه كمتر كس��ي تصورش را داش��ت، خصوصاً آنها كه 
فرصت پوشيدن پيراهن تيم ملي نصيب ش��ان شده بود، حتي 
اگر اين فرصت بس��يار اندك بود و بدون هي��چ تأثيرگذاري! اما 
يك تصميم نادرس��ت و كارشناسي نشده باعث بالارفتن و رشد 
عجيب و غريب رقم  قراردادها ش��د. اما آنچه افزايش بدون متر 
و معيار قرارداها را درپي داشت، منفعل بودن مسئولان امر بود. 
در واقع با وجود تمام ادعاهاي ريز و درشت و ژست هاي به ظاهر 
جدي آقايان براي مقابله با اين زياده خواهي ها كه باعث گسترش 
هرچه بيشتر فساد در فوتبال مي شد، هرگز هيچ برخورد جدي 
و قاطعانه  اي صورت نگرفت و همين عدم برخورد مسئولان باعث 
افزايش بي سابقه و البته بدون ضابطه قراردادها شده و شرايطي 

را فراهم كرده اس��ت كه نه بازيكنان و مربيان ب��راي ارائه ارقام 
درشت پا پس بكشند و نه مديران عامل باش��گاه ها از مذاكره و 
عقد قرارداد با اين جماع��ت زياده خواه! در واق��ع عدم برخورد 
جدي مس��ئولان باوجود تمام ادعاهايي كه در خصوص مقابله 
با اين فاجعه دارند باعث ايجاد حاش��يه امنيت براي بازيكنان و 
مديران بي كفايت و نالايق فوتبال ايران ش��ده اس��ت، خصوصاً 
بعد از اتفاقاتي كه فصل گذش��ته رخ داد)پس دادن امتيازهاي 
كسرش��ده از تيم متخلفي كه تخلفاتش براي عالم و آدم محرز 
بود( هم مديران ناكارآمد آخر داستان را مي دانند و هم بازيكنان 
زياده خواه. با اين حساب اصلًا نمي توان تعجب كرد بازيكني كه 
س��ال قبل به عقد قراردادي 15ميلياردي رضايت داده اس��ت، 
امسال كف پيشنهادش 60ميليارد تومان باشد و بازيكني ديگر 
خواهان رقم 80ميليارد توماني! باشد چراكه همه خوب مي دانند 
فوتبال ايران تا چه اندازه هركي به هركي است و قرار نيست هيچ 
حساب و كتابي بابت رقم هاي درشتي كه از جيب ملت برداشت 
مي شود از آنها پس گرفته ش��ود؛ رقم هايي كه هرسال چندين 
برابر مي شود، بي آنكه هيچ واكنشي از سوي مسئولان يا نهادهاي 
نظارتي را در پي داشته باشد كه اگر داشت،  امروز با اعداد و ارقام 
تخيلي مواجه نمي شديم كه حتي در داستان هاي ژول ورن هم 

نمي توان نظيرش را ديد!

گاهی اما برخي اقدامات و صحبت ها اين ابهام را به وجود مي آورد 
كه آيا قصدي براي مقابله با اين مقوله هست يا تمام نمايش هاي 
انجام شده تا به امروز برخلاف ادعاهاي مطرح شده نه براي ايجاد 
مقابله كه در جهت ادامه حيات اين داستان بوده است، هرچند 
اين موضوع مي تواند يك نگاه بدبينانه باش��د، اما نه وقتي نايب 
رئيس فدراسيون به عنوان رئيس كارگروه نظارت بر قراردادها، 
به جاي يافتن راهي جهت كنترل ي��ا برخورد، صراحتاً واقعيت 
موجود را منكر مي شود؛ »جزئيات پيشنهادهاي مطرح شده را 
نمي دانم اما شايد اين قراردادها دو ساله باشد كه در اين صورت 
رقم اعلام ش��ده به 20 تا 30ميليارد تومان مي رسد! پس بهتر 
است زياد اين قبيل اخبار را جدي نگيريد.« حال آنكه واقعيت 
عيان تر از آن  اس��ت كه بتوان با اين اظهار نظرها منكر ش��د، اما 
تلاش افرادي چون قنبرزاده براي لاپوش��اني در اين راس��تا نه 
تنها مشكلي را حل نمي كند كه برعكس علاوه بر سلب اعتماد و 
بدبين كردن افكار عمومي، اين تضمين را به متخلفان مي دهد 
كه نه فقط برخوردي با آنها ص��ورت نمي گيرد كه از آنها به طور 
مستقيم و غيرمستقيم دفاع هم مي شود. با اين اوصاف، چرا بايد 
از پيشنهادهاي مطرح شده از سوی فوتباليست ها متعجب شد، 
وقتي مديران با رفتار مستقيم و مسئولان با گفتار غيرمستقيم 
خود خواس��ته هاي ناحق آنها را مش��روعيت مي بخشند! چه با 
اعمال قوانين من درآوردي و غيركارشناسانه چون سقف قرارداد 
كه رده هاي فرار بسياري را پيش پاي مديران ناكارآمد و بازيكنان 
گذاشت و چه با روشي كه امروز آقايان در پيش گرفته اند )تظاهر 

به برخوردي كه در واقع ماله كشيدن روي تخلفات است!(
رويه اي كه امروز مسئولان فوتبال ايران تحت عنوان برخورد با 
افزايش بي رويه رقم قرارداده��ا در پيش گرفته اند، يادآور راهي 
است كه از زمان مطرح شدن قانون سقف قرارداد از سوی مديران 
باش��گاهي در پيش گرفته ش��د؛ مديراني كه مدعي همراهي  با 
مسئولان جهت كاهش خواسته هاي نامتعارف بازيكنان بوده اند 
اما در واقعيت با عقد قراردادهاي زيرمي��زي، مابه  التفاوت رقم 
درخواس��تي بازيكنان را پرداخت مي كردند، آن هم به اشكال 

غيرمتعارفي چون پرداخت ماشين، ميلگرد، زمين و خانه. 
واقعيت روش��ن تر از آن اس��ت كه بتوان كتمانش كرد. مسئله 
توانستن يا نتوانستن نيست. مسئله خواستن يا نخواستن است 
و آنچه ديده  مي شود، عدم تمايل آقايان مسئول براي مهار اين 
اوضاع نابسامان است؛ آقاياني كه در ظاهر ادعاي مقابله دارند و 
تلاش براي پايان دادن به اين افزاي��ش قيمت نجومي كه هيچ 
پاياني نمي توان براي آن متصور شد، اما در واقعيت هيچ گامي 
كه جهت مقابله با اين مقوله برنمي دارند هي��چ بلكه با گفتار و 
اعمال شان اين رويه نادرست را به صورت مستقيم و غيرمستقيم 
حمايت هم مي كنند. چه با ادعاهايي كه قرار نيست هرگز رنگ 
واقعيت به خود ببيند، چه با پاپس كشيدن از قوانين نصفه   نيمه اي 
كه شايد ايستادن پاي آن بتواند حداقل سدي بر سر راه متخلفان 
و زياده خواهاني باشد كه سال هاس��ت در حال دوشيدن شيره 
جان فوتبال و خالي كردن جيب ملت هستند؛ رويه اي كه جاي 

خشكاندن ريشه فساد در فوتبال ايران، آن را آبياري مي كند.

ورزشي

پرونده
قراردادهای

  نگاه نامتعارف فوتبال

فوتبالي كه دوستش نداريم
  فريدون حسن

روزگاري نه چندان دور فوتباليست ها از مردم بودند. بين مردم، 
همراه مردم و از اينها مهم تر همدرد مردم. فوتباليس��ت جماعت 
مي فهمي��د نداش��تن را، مي فهميد ع��رق ريختن ب��راي تأمين 
معاش يعني چه، خيلي هاي ش��ان همپاي تمام م��ردم كوچه و 
بازار كار مي كردند و كنارش س��تاره هم بودند و چه س��تاره هاي 
دوست داشتني و محبوبي هم بودند. امروز كه گرد پيري بر رخ شان 
نشسته، متوجه مي شويم چقدر دوست داشتني هستند. اصلًا هم 
تفاوتي نمي كند كه آبي باشند يا قرمز، دوست شان داريم، چون 

فوتبال شان پولكي نبود، چون با جان و دل بازي مي كردند. 
امروز اما داس��تان متفاوت اس��ت. فصل نقل و انتق��الات كه فرا 
مي رسد، در نگاه مردم كوي و برزن، در نگاه عاشقان و علاقه مندان 
به فوتبال مي توانيد موجي از يأس و نااميدي را ببينيد، مي توانيد 
نگاه نااميدانه كارمند و كارگري را كه در طوفان مشكلات اقتصادي 
با حقوق ناچيز س��ر ماه ب��ه س��ختي روزگار مي گذرانند وقتي با 

رقم هاي نجومي قراردادهاي فوتبال روبه رو مي شوند را ببينيد. 
امروز وقتي تصاوير چن��دش آور عريان و نيمه عري��ان بازيكنان 
ميلياردبگي��ر فوتب��ال را در فض��اي مجازي مي بيني��د، متوجه 
مي شويد كه تفاوت فوتباليست امروز با فوتباليست ديروز چيست؛ 
فوتباليست هايي را كه حتي از بيان بي حيايي هاي خود هم ابايي 
ندارند، بگذاريد كنار؛ فوتباليست هايي كه حجب و حيا داشتند تا 

متوجه شويد پول مفت چه بلايي سر فوتبال ايران آورده است. 
تعجبي ندارد اين جماعت زياده خواه سال هاس��ت در سايه فساد 
حاكم بر فوتبال ميلياردي مي گيرند. تعجبي ندارد كه همين حالا 
رقم قراردادهاي شان 300برابر ش��ده؛ قراردادهايي كه به تأييد 
مديران فاسد فدراسيون فوتبال هم مي رسد؛ همان هايي كه مدعي 
هستند نمي گذارند حتي هزارتومان غيرقانوني جابه جا شود! البته 
راست مي گويند جلوي هزار تومان سفت و سخت مي ايستند اما 
وقتي حرف از سكه و دلار و چند ده ميليارد به ميان مي آيد، همه 

چيز عوض مي شود. 
فوتباليست بايد هم افس��ار پاره كند. بايد هم از عالم و آدم و تمام 
مردم طلبكار كارنكرده اش باش��د، وقتي خيل��ي راحت حرف از 
قرارداد 40، 60 و 80 ميلياردي مي زند و آقايان فاسد فدراسيون 
هم از بيت المال آن را پرداخت مي كنند. اين جماعت وقيح ديگر 
شباهتي به فوتباليست ها ندارند، اينها زياده خواهاني هستند كه 
آبروي فوتبال و فوتباليست واقعي را برده اند و البته كه اين وقاحت 
در حمايت هاي فدراسيون فاسدي شكل گرفته است كه از بالا تا 
پايينش رشوه بگير هستند. اين ادعاي ما نيست پرونده فسادي كه 
رو شده اين را مي گويد؛ پرونده اي كه بايد تأسف خورد كه عاملان 
و متهمان آن هنوز با خيال راحت در شهر گشت و گذار مي كنند و 

به ريش همه مي خندند. 
اين اوضاع و احوال فوتبال ماست؛ فوتبالي كه ادعاي قانونمداري 
دارد؛ فوتبالي كه به صورت مش��مئز كننده اي فاصله طبقاتي در 
جامعه ايجاد كرده است؛ فوتبالي كه ديگر درد مردم را نمي فهمد، 
از مردم فاصله گرفته، ادعايي براي مردم و شادكردن دل شان دارد 
اما همزمان جيب آنها را هم خالي مي كند؛ فوتبالي كه خيلي تلاش 
مي كنيم دوستش داشته باشيم اما پلشتي ها، بيت المال خوري ها و 
فسادش اجازه نمي دهند؛ فوتبالي كه ديگر دوست داشتني نيست، 
نه خودش و نه س��تاره هاي كاغذي و چندش آورش؛ فوتبالي كه 

ديگر از مردم نيست. 

تعامل باشگاه ها مانع بازارگرمي فوتباليست ها مي شودقراردادهاي نجومي نشانگر فساد در فوتبال ماست
افزايش سرس��ام آور 
قيم��ت  قراردادهاي 
فوتب��ال ب��ه دلي��ل 
فس��اد برخي مديران 
باش��گاه ها، مربيان، 
ايجنت ه��ا و دلالان 
اس��ت. آنها هس��تند 
كه ه��ر زم��ان اراده 
مي كنند دستمزدها را 
افزايش مي دهند. همه 
مي دانند بخش اعظم پول هاي در گردش فوتبال از 
بيت المال است و از جيب مردم هزينه مي شود، آن هم 
در حالي كه اصلاً برنامه  اي براي هزينه ها وجود ندارد و 
كسي نمي داند اين پول ها سر از كجا درمي آورند. اين 
چالش در سال هاي اخير شدت پيدا كرده است و بارها 
ديده ايم رقم قرارداد يك بازيكن بسيار معمولي چند 
برابر مي شود و قرارداد چندين ميلياردي مي بندند. باز 
هم تأكيد مي كنم با توجه به شرايط اقتصادي كشور 
و مردم و وضعيت فوتبال ايران از نظر كيفي، فني و 
مالي، بازيكنان درجه يك مان بيش��تر از 10 ميليارد 
تومان نمي ارزند! مابقي بايد دستمزدي كمتر از اين 
مبلغ دريافت كنند، ولي متأسفانه در شرايط فعلي 
10 ميليارد كف قيمت ها نيز نيس��ت و هر كسي هر 
چقدر مي تواند رقم را بالا مي برد. از هر كارش��ناس 
و مربي هم كه بپرسيد اين موضوع را تأييد مي كنند 
چراكه آنها شرايط روز فوتبال مان و بازيكنان مان را 
به خوبي مي دانند. قطعاً ارزش گذاري آنها نيز براي 
نسل فعلي بازيكنان ليگ برتري بيشتر از 10ميليارد 
نخواهد بود. از هر نظر حساب كنيد هيچ بازيكني در 
حد و اندازه دريافت 60-50ميليارد تومان نيس��ت. 
شايد همين بازيكنان بتوانند در ليگ هاي كشورهاي 
اطراف يا اروپايي يك يا 2ميليون دلار دريافت كنند 
اما ليگ ما كش��ش چنين ارقامي را ن��دارد. دلالان 
سودجو، مديران و مربيان فاسد عامل به وجود آمدن 
اين شرايط هس��تند و آنها هستند كه دستمزدها را 
هر روز نجومي تر از قبل مي كنند. دلالان و ايجنت ها 
تأثير مستقيمي در تصميمات مديران دارند و حتي 
از برخي هواداران پرنفوذ در باش��گاه ها نيز استفاده 

مي كنند. اين مسائل است كه نقل و انتقال بازيكنان 
از يك تيم به تيم ديگر را رقم مي زنند. دوس��ه تيم 
اول مان بايد در ليگ نخب��گان حضور پيدا كنند و با 
حريفان سرس��خت بجنگند، در حالي  كه چند دهه 
است در آسيا قهرمان نشده ايم، به همين خاطر است 
كه معتقدم قهرمان��ي در ليگ برتر ايران اصلًا نيازي 
به اين هزينه هاي هنگف��ت و ريخت وپاش ها ندارد. 
چشم وهم چشمي رقبا و تيم هاي مدعي و همچنين 
نقش مثل��ث دلال، مربي و مدير اس��ت كه به ثبت 
قراردادهای چندين ميلياردي ختم مي ش��ود. همه 
اين افراد هم از اين قراردادهاي نجومي سود مي برند 
و قاعدتاً هيچ كس هم از سود و منفعت بدش نمي آيد، 
منتها مشكل اين است كه هيچ دستگاه نظارتي براي 

رسيدگي به اين حجم از 
افزايش نجومي دستمزدها 
وجود ندارد. اگر دس��تگاه 
نظارتي در فوتبال وجود 
داش��ت، اوضاع ب��ه اينجا 
كشيده نمي شود. همين 
الان چند باشگاه از جمله 
مس رفس��نجان درگي��ر 
پرونده فساد هستند و فكر 
مي كنم در صورت تداوم 
بررسي موضوع، پاي اكثر 
باش��گاه ها به اين پرونده 
ب��از خواهد ش��د. رئيس 

فدراسيون بايد خط مشي فوتبال را تعيين كند و از 
باش��گاه ها بخواهد قوانيني چون كنترل قيمت ها، 
استفاده از بازيكنان جوان و رده هاي پايه را در برنامه 
خود قرار دهند. اينكه فلان تي��م بهانه مي آورد كه 
مي خواهد قهرمان ش��ود و بازيكنان گران را يك جا 
جمع مي كند، قطعاً تأثيري ندارد. در س��طح آس��يا 
كه به جايي نرس��يده ايم و سطح فوتبال داخلي مان 
نيز كه مشخص اس��ت. همانطور كه بزرگان فوتبال 
بارها تأكيد كرده اند، مي گويم ب��راي نجات فوتبال 
ابتدا رئيس فدراسيون است كه بايد بخواهد و همت 
كند. در اين صورت فوتبال ايران را بايد دوسه سال 
تعطيل كنيم تا كار از پايه درست شود و رشد كند و 

به جايگاه واقعي مان بازگرديم. صرف اجراي سقف 
بودجه و قرارداد نمي تواند كمكي به وضعيت موجود 
كند. تا قبل از اين هم قوانين را با زيرميزي، آپش��ن 
و پرداخت هاي غيرنقدي دور زده اند. اگر قرار است 
قانوني اجرا شود، بايد دس��تگاه نظارتي باشد و واقعاً 
نظارت كند. اگر تيم ها صنعتي هستند مجموعه شان 
قطعاً بخش حراست دارد و حتي قوه قضائيه مي تواند 
روي اين بح��ث مهم نظارت كن��د، وگرنه آن مثلث 
تأثيرگذار فوتبال ايران تا زماني كه حضور دارد قانون 
را راح��ت دور مي زند. صرف تصوي��ب و اجراي يك 
قانون مؤثر نخواهد بود و نيازمند نظارت بر عملكرد 
و برخورد قاطع با قانون گريزان اس��ت. هر تيمي كه 
تخلف كرد به دس��ته پايين تبعيد شود. تاكنون كه 

بحث مبارزه با فس��اد در فوتبال به جايی نرس��يده 
اس��ت و اميدواريم يك بار براي هميش��ه اين فساد 
ريشه كن ش��ود يا لااقل كاهش يابد. هيچ بازيكني 
از پول بدش نمي آيد، البته كه دلالان در بازارگرمي 
و افزاي��ش قيمت ها نقش مس��تقيم دارند. معتقدم 
مديران باشگاه ها بايد باهم متحد شوند و بازيكني را 
كه براي بالابردن نرخ بازارگرمي مي كند به خدمت 
نگيرند، بعد ببينيد شرايط چطور مي شود. اين ضعف 
مديريت فوتبال است كه به خاطر دست داشتن در 
فساد نرخ ها چند برابر مي شود. اگر افراد سالم فوتبال 
كه اكثراً خانه نشين هستند در رأس كار بودند، وضع 

اينگونه نبود. 

فوتبال اصول خودش 
را دارد و هر بازيكني كه 
كيفيت بالاتري دارد، 
مي توان��د دس��تمزد 
بيش��تري نيز دريافت 
كند، ولي در حقيقت 
فوتب��ال م��ا ب��ا همه 
دنيا متفاوت اس��ت و 
اصلًا چنين مس��ائلي 
مدنظر قرار نمي گيرد. 
بي دروپيكربودن اين رشته و غيبت مديران كارآمد 
در باشگاه ها باعث شده است وضعيت از حالت عادي 
خارج و قراردادها نجومي ش��ود.  اي كاش اين اتفاق 
بيفتد و باشگاه ها بيش از پيش باهم در تعامل باشند. 
در اين صورت بازيكنان نمي توانند هرچقدر خواستند 
مبلغ قراردادشان را بي رويه افزايش دهند. اگر اينطور 
باش��د و بازيكني رقمي غيرمعقول درخواست كرد، 
باشگاه ديگر براي جذب آن بازيكن رقم بالاتر پيشنهاد 
ندهد. در صورتي كه همه باشگاه ها دست به دست هم 
دهند و اين تعامل را داشته باشند، قطعاً بسياري از 
مش��كلات حل خواهد ش��د. الان يك تيم مي گويد 
چند ميليارد مي دهم و باش��گاه ديگر بلافاصله رقم 
بالاتري اعلام مي كند. اين رقابت سالم نيست بلكه 
باعث خراب كردن فوتبال ايران می ش��ود. درحالي 
كه باشگاه ها بايد با يكديگر همكاري لازم را داشته 
باشند تا بازيكن هم نتواند به راحتي بازارگرمي كند. 
بالابردن دستمزدها به ضرر بسياري از بازيكنان جوان 
تمام مي شود. بازيكنان بااستعداد زياد داريم و شايد از 
دل همين ها ستاره هاي زيادي كشف شوند. باشگاه ها 
بايد براي خريد بازيكن برنامه داشته باشند و بازيكنان 
باكيفيت را مدنظر قرار دهند. همچنين باش��گاه ها 
نمي توانند و نبايد بي گدار به آب بزنند و بي حساب و 
كتاب خرج كنند بلكه بايد سقفي را بابت بودجه نقل 
و انتقالات تعيين كنند. اين سقف بودجه ابتدا بايد 
براي پنج شش بازيكن باكيفيت خرج شود و الباقي 
آن را مي ت��وان صرف خريد و س��رمايه گذاري روي 
بازيكنان جوان كرد. مسابقات يورو2024 را ببينيد. 
سهم بازيكنان جوان در تيم هاي ملي مشخص است، 

بازيكنان 17،16ساله فيكس تيم هاي خود هستند و 
اتفاقاً خوب هم بازي مي كنند. ما هم بايد از آنها الگو 
بگيريم، حتي اگر تيم مان قهرمان نشود ولي در عوض 
آينده نگري كرده ايم. تا زماني كه بودجه باش��گاه ها 
مش��خص نش��ود، خبري از مديريت و برنامه ريزي 
نيست. سقف بودجه ش��امل خريد بازيكن، مربي و 
عوامل تيم اس��ت. بايد اين مس��ائل مشخص باشد. 
همه بازيكنان نمي توانند انتظار دريافت دستمزد بالا 
داشته باشند. مهدي طارمي لژيونر فوتبال ايران است 
و در سطح اول فوتبال دنيا بازي مي كند، طبعاً رقم 
قراردادش بالاست و فوتباليست هاي جوان بايد براي 
رسيدن به اين جايگاه انگيزه داشته باشند، منتها در 
ليگ شرايط برعكس شده است؛ بازيكن باكيفيت از 

بازيكن بي كيفيت دريافتي 
كمتري دارد! اين رفتارها و 
تصميم��ات غيرحرفه اي 
به فوتبال اي��ران لطمات 
زيادي زده است. فساد در 
فوتبال ايران بس��يار زياد 
است و دلالان مسبب آن 
هستند. مديران ما بايد با 
اين فساد مبارزه كنند. اين 
دلالان هستند كه فوتبال 
ايران را ب��ه هم ريخته اند، 
آنها هستند كه با مديران 
باش��گاه ها و رس��انه ها 

زدوبند مي كنند. اگر جلوي اين مسئله گرفته شود، 
فوتبال مان هم سروس��امان خواهد گرفت. تا وقتي 
سيستم مديريتي دقيقي در فدراسيون حاكم نشود، 
دورزدن قوانين از جمله سقف بودجه و قراردادها كار 
سختي نخواهد بود. بخشي از دستمزدها را به صورت 
زيرميزي، ماشين و چيزهاي ديگر به دست بازيكن 
مي رسانند. مديراني بايد سركار بيايند كه به رشد و 
پيشرفت فوتبال كمك كنند نه رشد هزينه ها. درست 
هزينه كردن يك��ي از فاكتورهاي مه��م فوتبال روز 
دنياست. مگر فوتبال ما چند بازيكن سطح بالا دارد؟ 
اكثريت در يك سطح هستند. برخي بازيكنان جوان 
از بازيكنان اسمي ليگ برتر بهتر هستند اما دلالان 

رقم ليگ برتري ها را افزايش مي دهند و همزمان سود 
دلالان هم بالاتر مي رود. اگر باشگاه ها درست مديريت 
شوند و پشتوانه سازي خوبی داشته باشند، هيچ وقت 
به بازيكني كه خيلي بازارگرم��ي مي كند، نياز پيدا 
نمي كند. كشور ما پر از اس��تعداد است و هر شهري 
برويم مي توانيم بازيكن تأثيرگ��ذار پيدا كنيم، ولي 
كشف آنها نيازمند وقت و سرمايه گذاري است. تجربه 
ثابت كرده است پول و هزينه هنگفت، ضمانتي براي 
موفقيت تيم ها نيست. گل گهر با آن همه ريخت وپاش 
مگر موفق شد؟ يا در گذشته تيم استيل آذين به جايي 
رس��يد؟ تجربه تلخ گذش��ته مي تواند الگويي براي 
مديران فعلي باشگاه ها باش��د تا همه چيز را صرف 
خريد بازيكن نكنند. فص��ل 91-90در تيم راه آهن 

حضور داشتم، سال اول 28ميليارد براي تيم هزينه 
شد اما سال دوم از بازيكنان آكادمي استفاده كرديم 
و كل هزينه به 14ميليارد كاه��ش يافت. آن زمان 
بازيكني را با قرارداد 2ميلي��ارد توماني آورده بودند 
كه كلًا نيمكت نشين بود. استفاده از بازيكنان جوان 
به نفع خيلي ها ش��د. بازيكناني چ��ون علي عليپور 
رشد كردند و بالا آمدند. هزينه هاي تيم كه كاهش 
يافت، كيفيت تيم بالا رفت. در واقع تيمي كه در حال 
سقوط بود با جوانانش در ليگ باقي ماند. عليپور بعداً 
با قيمت 1/5ميليون دلار به پرتغال ترانسفر شد. از 
اين دست بازيكنان زياد داريم ولي متأسفانه مديران 

باشگاه ها فقط دنبال هزينه كردن هستند. 
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